
  محمدرضا کائيني 
روزهاي�ي ک�ه ب�ر م�ا مي گ�ذرد، تداعي گ�ر 
کابين�ه  تش�كيل  س�الروز  سي و شش�مين 
آيت الله محمدرض�ا مهدوي کني در پ�ي انفجار 
نخس�ت وزيري در هشتم ش�هريور1360 است. 
س�وگمندانه باي�د اذعان ک�رد که اي�ن رويداد 
تاريخي و ابع�اد و جوانب آن، هنوز به درس�تي 
از س�وي محققان تاري�خ انقلاب ديده نش�ده و 
مورد بررس�ي و تبيين قرار نگرفته است. شايد 
بتوان گف�ت يك�ي از ش�اخص ترين محورهاي 
مورد توجه دراين باره، انديشه ها و منش رياست 
آن دولت يعن�ي مرحوم مهدوي کني اس�ت که 
احتمالاً هض�م آن براي نس�ل هاي دوم و س�وم 
انقلاب- که کردار دولتمردان امروز را ديده اند، 
اما س�يره دولتمردان صدر انقلاب را نديده اند- 
دش�وار باش�د. او نخس�ت وزيري اي�ن دولت را 
از س�ر اضط�رار مي پذي�رد و به مح�ض انتخاب 
رئيس جمه�ور جدي�د، ب�ه راحت�ي از آن کناره 
مي گيرد و حتي بعدها در کتاب خاطرات خويش 
نيز اهميت�ي به اين س�مت خوي�ش نمي دهد و 
خاطرات خ�ود را درباره آن ذک�ر نمي کند! تنها 
جملاتي ک�ه در کت�اب قطور خاط�رات آيت الله 
مه�دوي درب�اره تصدي رياس�ت دول�ت وجود 
دارد، همين چند خط اس�ت: »من نه مي خواهم 
رئيس جمهور بش�وم، نه مي خواهم وکيل بشوم، 
نه مي خواهم وزير بش�وم، نه مي خواهم نخست 
وزير بش�وم، چون ما اين دوره ها را گذرانده ايم، 
ما وزير بوديم، نخست وزير هم بوديم، آن وقتي 
که نخس�ت وزير بوديم، مزه رياست جمهوري را 
هم چش�يديم. بعد از ش�هادت مرحوم رجايي، 
نخست وزير به جاي رئيس جمهور هم کار مي کرد 
هم امضا مي کرد. وظايف رياس�ت جمهوري هم 
با نخس�ت وزير بود. ديديم هيچ خبري نيست.« 
يك�ي از منابع ش�اخص بازخوان�ي ديدگاه هاي 
آي�ت الله مهدوي کني در دوران رياس�ت دولت، 
گفت وش�نودي اس�ت که وي در مهر ماه 1360با 
ماهنامه »پاسدار انقلاب« ارگان سپاه پاسداران 
انقلاب اسلامي در قم انجام داده است که رياست 
آن را حجت الاس�لام والمس�لمين محمدحسن 
رحيمي�ان )تولي�ت کنون�ي مس�جدجمكران( 
برعهده داشت. در نوشتاري که پيش روي داريد، 
گفته هاي »نخس�ت وزير متف�اوت« در مصاحبه 
با اين نش�ريه مورد اس�تناد قرار گرفته اس�ت. 
اميد آنك�ه تاريخ پژوهان انق�لاب را مفيد افتد. 

   
  من خودم نيامدم نخست وزير شوم!

درگفت وشنودي كه مبناي ما در خوانش ديدگاه هاي 
آيت الله مهدوي كني در دوران رياس��ت دولت قرار 
گرفته است، ايشان در مقام پاسخ به واپسين پرسش 
خبرنگار، به نكاتي اش��اره دارد كه شايس��ته است 
در آغازي��ن بخش  از اين نوش��تار م��ورد بازخواني 
قرار گيرد. پرسش��گر پاسدار اس��ام از نخست وزير 
مي پرسد: »ش��ما يك فرد روحاني در سطح اجتهاد 
هستيد، چه عواملي سبب شده اس��ت كه به جاي 
ادامه فعاليت در شوراي نگهبان وارد مسائل اجرايي 
شده و تا س��رحد نخست وزيري رس��يده ايد؟« و او 
اينگونه ج��واب مي دهد: »البته اين اش��كال را بايد 
به آنهايي بكنند كه بنده را به اينجا رس��اندند، من 
خودم نيامدم نخس��ت وزير ش��وم، اگ��ر من خودم 

شخصاً اظهار عاقه مي كردم كه نخست وزير بشوم، 
اين سؤال را خوب بود از من مي كردند، اما مع ذلك 
من اينطور مي توانم جواب بگويم كه آنچه كه مورد 
عاقه من بوده، اين بود كه من در ش��وراي نگهبان 
فعاليت داشته باش��م و اكنون هم نيز بر اين عقيده 
هس��تم، ولي در اول قبل از اينكه من وارد ش��وراي 
نگهبان بش��وم و در زمان ش��وراي انقاب، مسائلي 
پيش��امد كرد كه در زمان انتخابات مجلس شوراي 
اسامي بود كه آقاي هاشمي برادرمان، وزير كشور و 
كانديداي مجلس بودند و به خاطر يك زمان موقتي 
كه انتخابات تمام شود، برادران شوراي انقاب اصرار 
كردند كه من سرپرس��تي وزارت كش��ور را بپذيرم 
تا انتخابات تمام ش��ود بعد وزير كش��ور بيايد، بعد 
از اينكه انتخابات تمام ش��د، ما خواس��تيم استعفا 
دهيم، نگذاشتند، حال نمي دانم من وزارت كشور را 
خوب اداره كردم يا كسي را پيدا نكردند، آن ديگر با 
آنهاست كه من را در آنجا گذاشتند. بعد زمان كابينه 
مرحوم برادرمان رجايي ش��د كه باز آنجا من ديگر 
استعفا دادم، بنا نداشتم وزير كش��ور باشم، دوباره 
آنجا هم به خاطر اختافاتي كه بود، كس��ي كه آنها 
تشخيص مي دادند كه مي تواند حال مشكات باشد 
در چنين موقعيتي باز من بودم. روي تشخيص آنها 
به من اصرار كردند، باز هم من طبق احساس وظيفه 
پذيرفتم، تا اينكه بني صدر رفت و برادرمان رجايي 

رئيس جمهور ش��د، دوباره كابين��ه برادرمان آقاي 
باهنر پيشامد كرد، اينجا هم اول من نپذيرفتم، حتي 
ايش��ان هم در مصاحبه اي اظه��ار كردند كه فاني 
نپذيرفته اس��ت، تا آخرين ش��بي كه بنا بود ليست 
كابينه را به مجلس بدهند، باز هم برادرمان رجايي و 
آقاي باهنر روي جهاتي كه حالا گفتنش لازم نيست، 
باز هم به من اصرار كردند كه شما بايد باشيد، ما هم 
احساس وظيفه كرديم، باز دوباره گفتيم: اگر راه حل 
ديگري نداريد باز من هس��تم، ولي با اين وجود در 
همان ايام كه بحث كابينه در مجلس مطرح بود، من 
يك بار قبل از رأي اعتماد اعام انصراف كردم. بعد از 
رأي اعتماد هم استعفا دادم ولي معذلك استعفاي 
مرا نپذيرفتند و حتي خدمت امام هم عرض ش��د، 
يعني خودم ش��خصاً عرض كردم كه ش��ما فرموده 
بوديد كه ديگر در كابينه بيش از دو روحاني نباشد، 
بنابراين من مي شوم سومين روحاني، اجازه دهيد 
كه من نباشم، فرمودند: »خير، ش��ما بايد باشيد« 
خب دستور امام است. تا رس��يديم به اينجا كه اين 
دو برادر ما شهيد شدند و واقعاً شهادت آنها موجب 
تأسف شد براي ملت ايران و براي ما كه از نزديكان و 
همكاران و همسنگران قديم شان بوديم. خب ديگر 
من اينجا از جهتي خوش��حال ب��ودم كه ديگر حالا 
مي توانيم در كابينه نباشم و اگر هم باشم باز همان 
وظيفه وزارت كشور را ادامه بدهم موقتاً كه تكليف 
رياست جمهوري معلوم بشود. دوباره برادران ما در 
هيئت دولت و مجلس و حتي ب��ا صاحديد امام به 
من تكليف كردند كه من بپذي��رم و بنده هم وقتي 
كه هرجا احساس وظيفه كنم مي پذيرم، وقتي هم 
پذيرفتم با كمال ميل كار را انجام مي دهم در عين 
حال كه قباً عاقه نداشتم، ولي حالا كه پذيرفته ام، 
به ياري خ��دا اميدواريم كه بتواني��م انجام وظيفه 
كنيم، ولي باز هم اعام مي كنم كه در اولين روزي 
كه ان شاءالله نخس��ت وزيري مورد قبول مجلس و 
ملت و امام پيدا بش��ود، بنده اولين كسي هستم كه 
حاضرم باز به همان پست هايي كه بيشتر با تخصص 

ما رابطه دارد، در همان ها انجام وظيفه كنم.« 
  آينده انقلاب درخشان است

اولين سؤال پاسدار اس��ام از آيت الله مهدوي كني، 
پرس��ش از ديدگاه وي درباره آينده انقاب و نظام 
اسامي است. اين س��ؤال هنگامي اهميت مضاعف 
مي يابد كه در آن دوره، موج ترورها و كارش��كني ها 
و نيز وجود پدي��ده جنگ تحميلي، س��خن گفتن 
دراين باره را دش��وار و افق آينده را غبارآلود ساخته 
بود. با اين همه آقاي نخست وزير با شواهد و قرائني 
كه ارائه مي كند، آينه انقاب را درخش��ان ارزيابي 
می كند و براين باور اس��ت كه نظام با اقتدار از اين 
بحران ها عبور خواه��د كرد. اينك كه 36 س��ال از 
آن روزگاران مي گ��ذرد، مي ت��وان ح��دس صائب 
گوينده را ب��ه داوري نشست:»س��ؤالي كه كرديد، 
بسيار سؤال جالب و مفيدي است، اما آينده انقاب 
اسامي، آينده اي اس��ت بسيار درخش��ان و مزيد 
بر درخش��اني آينده اين انقاب، اين اس��ت كه اين 
انقاب توانس��ته در مي��ان توده هاي م��ردم جا باز 
بكند. مردم اي��ران، هموطنان عزيز ما، مس��لمانان 
متعهد  به خص��وص جامعه اي كه ب��ار انقاب را به 
دوش كشيده و مي كشند يعني مستضعفان جامعه 
ما، اينها در متن انقاب هستند و ماهيت انقاب را 
كاماً درك كرده اند و هر انقابي كه در قلب مردم و 
جامعه جايگزين بشود، اين انقاب استمرار خواهد 
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آي�ت الله مهدوی کنی پ�س از پذيرش 
نخست وزيري:»به ياري خدا اميدواريم 
که بتوانيم انج�ام وظيف�ه کنيم، ولي 
ب�از ه�م اع�لام مي کن�م در اولي�ن 
روزي ک�ه ان ش�اءالله نخس�ت وزيري 
مورد قب�ول مجلس، مل�ت و امام پيدا 
بش�ود، بنده اولين کس�ي هس�تم که 
حاض�رم باز ب�ه همان پس�ت هايي که 
بيش�تر با تخص�ص م�ا رابط�ه دارد، 
در همان ه�ا انج�ام وظيف�ه کن�م.« 
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 مروري بر ديدگاه هاي آيت الله محمدرضا مهدوي کني
 در آغازين روزهاي تصدي دولت جمهوري اسلامي

 علاقه ای به پذیرش 
نخست وزیری نداشتم

داشت و خود مردم ضامن تداوم انقاب خواهند 
بود. با توجه به اين جهت، نكت��ه اي كه در آخر 
سؤالتان مطرح ش��ده كه به دنبال جو ترور كه 
ش��خصيت هاي مهم و مهره هاي اساس��ي را از 
انقاب مي گيرند، جايي براي سؤال و توهم پيش 
نمي آيد كه اين انقاب وابس��ته به شخصيت ها 
باشد، انقاب وقتي وابسته به شخصيت هاست 
كه مردم به دنب��ال آن انقاب نباش��ند، وگرنه 
يك جامعه انقابي كه خودش شخصيت س��از 
و شخصيت زاس��ت ) مثالي آن روز من زدم، در 
مصاحبه ام گفتم مثل يك لش��كري در ميدان 
جنگ مي مان��د ، داراي فرماندهان آماده كه هر 
يك از آنها پرچم جنگ را دست مي گيرد، مسلماً 
فضاي جنگ حاكم است، در جنگ هم پيروزي 
است، گاهي شكس��ت است، گاهي كشته شدن 
هس��ت، گاهي كشتن هس��ت، اين جزو مفهوم 
جنگ است، انقاب هم همينطور است( انقاب 
يك كار آس��اني نيس��ت، يك تحول اساسي در 
يك جامعه اس��ت. خب اين علم از دس��ت يكي 
مي افتد، علم را يكي ديگر به دس��ت مي گيرد، 
باز اين م��ي رود، يك��ي ديگر دس��ت مي گيرد. 
بنابراين هيچ گونه تزلزل و وحش��تي نسبت به 
آينده نبايد داش��ت و اينكه دشمن فشار را زياد 
كرده است. او اشتباه كرده كه فكر مي كند با اين 
از بين بردن ش��خص ها به عنوان شخصيت ها، 
ش��خصيت انقاب را هم از بين مي ب��رد. البته 
ش��خصيت هايي از انقاب ممكن اس��ت از بين 
بروند، اشخاص، اصولاً با ترور شخصيت ها اولاً از 
بين نمي روند، ممكن است بدن آنها از بين برود، 
ولي شخصيتش��ان در انقاب ب��ه همان عنوان 
ش��هيد و حاضر و زنده در تداوم انقاب مؤثرند، 
چنانكه امام حسين)ع( شخصش از دست مردم 
گرفته شد، ولي شخصيت امام حسين)ع( از بين 
نرفت، بلكه در اثر آن ش��هادت، امام حسين)ع( 
يك شخصيت جديد و تولد جديدي در جامعه 
اسامي پيدا كرد. بنابراين كلمه ترور شخصيت ها 
اصاً يك چيز غلطي است، بله، شخصيت ها در 
يك جامعه اي ترور مي شوند كه مورد نفرت مردم 
باشند. آنها مادامي كه زنده هستند، خود به يك 
عنوان هايي نام خودشان را شخصيت مي گذارند، 
وقتي هم كه كشته ش��دند مردم خوشحالند و 
نامش��ان هم از صحنه تاريخ از بين مي رود، اگر 
هم بماند، به بدي، نه به خوبي، ولي آن كس��ي 
كه در دل هاي مردم جا دارد، او ش��خصيتش از 
بين نمي رود و براي ت��داوم انقاب، همان بقاي 
ش��خصيت در دل هاي م��ردم و در متن جامعه 
كافي اس��ت و بيش از اين چيزي نمي خواهيم 
كه مرحوم دكتر بهشتي ها، مطهري ها، مفتح ها، 
رجايي ها، باهنرها، قدوس��ي ها و ديگران و همه 
آن ش��هداي انقاب با مردم هس��تند، پا به پاي 
مردم در حركتند و حض��ور دارند و دليلش هم 
مي بينيد اينكه آنها ظاه��راً از دنيا مي روند، ولي 
مردم براي آنها اش��ك مي ريزن��د و براي حفظ 
راه آنها ف��داكاري مي كنند و ناراحتي ش��ان از 
اين اس��ت كه چنين گهرهاي گرانبهايي از بين 
مي رود و اظهار ناراحتي مي كنند. همين مسئله 
دليل آن است كه شخصيت هايشان باقي است، 
شخصشان رفته، ولي شخصيت هايشان هست و 

به قول سعدي:
سعديا مرد نكونام نميرد هرگز

مرده آنست كه نامش به نكويي نبرند
تعبير قرآن هم همين اس��ت كه: ولاتقولوالمن 
يقتل في سبيل الله اموات. اين اموات ندانستند 
قرآن شوخي نيست و واقعاً حيات واقعي است و 
احياء عندربهم يرزقون؛ و ارتزاق شهدا نزد خدا 
معنايش ادامه راه آنهاست، والا مقصود غذاهاي 
مادي و چلوكباب خوردن نيست كه اينها بروند 
چلوكباب بخورند و بعد هم يستبشرون بمؤمنين 
بعدي بش��ارت مي دهند كه ش��ما از ما ناراحت 
نباش��يد كه چرا ما رفتيم، بدانيد راه ما يك راه 
صحيحي بوده، شما هم اين راه ما را ادامه بدهيد. 

بنابراين ما هيچگونه ناراحتي نداريم.« 
  ض�رورت وج�ود دس�تگاه اطلاعات�ي 

در کشور
دغدغه امنيت در كش��ور، در شرايطي كه ايران 
با موج فزاينده ش��ورش و كش��تار و نيز جنگ 
تحميلي مواجه ب��ود، در آن دوره از جمله نكات 
مورد نگراني بدنه اجتماعي مدافع نظام به شمار 
مي رفت. بسياري از نخبگان و مردم، شهرباني را 
داراي ظرفيت لازم براي تحقق امنيت در كشور 

نمي دانستند و خواهان تغيير در آن بودند. اين 
موضوع يكي از پرس��ش هاي پاس��دار اسام از 
آيت الله مهدوي كني را به خ��ود اختصاص داد. 
نخست وزير در پاسخ به اين پرسش، ضمن تأكيد 
بر تعهد و پايبندي اكثريت پرسنل شهرباني به 
انقاب و نظام اس��امي، ضرورت تأسيس يك 
نهاد اطاعاتي براي پاسخگويي به نياز جامعه در 
اين مورد را لازم مي شمارد. ايشان در اين مورد 
اذعان دارد: »البته بايد توجه داش��ت كه بعد از 
انقاب، شهرباني روي س��وابق ذهني كه مردم 
داش��تند، تا حدود زيادي نمي توانست كاماً پا 
به عرصه بگذارد و بتواند فعال وارد ميدان عمل 
شود. خب اين چيز طبيعي بوده كه شهرباني در 
آن زمان، روبه روي مردم قرار گرفته بود و به اين 
زودي نمي شد آن سوابق را از ذهن ها زدود. عاوه 
بر اينكه عده زي��ادي ناباب در بي��ن آنها بودند. 
مخالف بودند، ضد انق��اب بودند. خوب تصفيه 
شدند، بعضي ها اعدام شدند، شايد بعضي ها هم 
الان باشند. با توجه به اين جهات، تا آن وقت ما 
نمي توانستيم از اين نهاد كمك بگيريم، اما الان 
ما بايد از شهرباني استفاده كنيم و استفاده هم 
خواهيم كرد. از نيروهاي متخصص ش��هرباني 
اس��تفاده مي كنيم براي تربيت فرزندان انقاب 
در اين جهت و البته در ش��هرباني همانطور كه 
در رسانه ها هم اعام شده، الان دانشگاه پليس، 
مراكز آموزش ش��هرباني مشغول تعليم هستند 
كه از افراد متعهد و انقابي گزينش كنيم و افراد 
جديد را در ش��هرباني بياوريم كه اين شهرباني 
كه الان هس��ت، با يك روح جديد انقابي تري 
مش��غول به كار ش��ود. دو نكته در اينجا هست 
كه بايد عرض كنم: يك نكته اينكه اولاً در رژيم 
سابق هم شهرباني در مسائل اطاعاتي، آن نقش 
فعال را نداشته و سازمان اطاعاتي يك سازمان 
خاصي است كه شهرباني هم مي تواند از قسمت 
اطاعات و قس��مت امور اجتماعي اش و روابط 
عمومي اش، اطاعاتي را به آن منطقه اطاعاتي 
بدهد. چون در همه جا حض��ور دارد، مي تواند 
كمك كن��د. همانطور كه س��پاه ه��م مي تواند 
كمك كند، كميته هم مي تواند اين كار را انجام 
ده��د، فرمانداري ها، بخش��داري ها و مردم و به 
تعبير مرحوم ش��هيد رجايي، ما يك منبع 36 
ميليوني داريم ولي بحث در اين است كه مركز 
اطاعاتي كجا باش��د؟ و تحت نظر چه سازماني 
قرار گيرد؟ آن محل بحث است و الا شهرباني از 
جهت اطاعاتي خوب بايد از آن استفاده شود و 
مي شود، ولي آيا مركز اطاعات، خود شهرباني 

بايد باشد، اين معلوم نيس��ت در آينده هم چيز 
درستي باشد، اما بيشتر فعال تر كردن شهرباني، 
اينكه الان شهرباني نسبت به سابق خيلي بهتر 
شده، بلكه خيلي خيلي بهتر شده، كارهايي كه 
ش��هرباني انجام مي دهد، اينه��ا را نبايد ناديده 
گرفت. شهرباني قس��مت آگاهي اش خوب كار 
مي كند، م��واد مخ��درش خ��وب كار مي كند، 
محافظت از اماكن، بانك ها، اينها مسائلي است 
كه شهرباني دارد انجام مي دهد. نمي توان گفت 
كه ش��هرباني كاري نمي كند، ول��ي مردم توقع 
دارند كه شهرباني در مبارزه با عناصر ضد انقاب 
و امثال آن هم نقش فعالي داش��ته باشد و اين 
مسئله اي است كه ان ش��اءالله آنها در مبارزه با 
عناصر ضد انقاب هم فعال خواهند ش��د، ولي 
به نظر من، باز هم ما بايد كارهاي ش��هرباني را 
تقس��يم كنيم. يك قس��مت كارهايي است كه 
مربوط به امور انتظامي است، شهرباني آن كارها 
را الان دارد انجام مي دهد و باز انجام خواهد داد. 
يك قسمت مربوط به كارهايي است كه مربوط 
به جنبه هاي امنيتي كشور است كه جنبه هاي 
سري هم دارد، مس��لم اس��ت كه اين كارهاي 
سري را به دست همه نمي ش��ود داد. نمي شود 
تمام نيروي شهرباني را، نه اين نيرو را بلكه همه 
نيروها، حتي در س��پاه و كميته هم مسائلي كه 
مربوط به جنبه هاي امنيتي و سري است، گروه 
خاصي برايش كار مي كنن��د و در تمام دنيا هم 
همينطور است. ما هم ان شاءالله اين كار را يقيناً 
خواهيم كرد كه بتوانيم چنين دستگاه اطاعاتي 
فعال در راه اهداف مقدس اسامي در چارچوب 

قوانين اسام داشته باشيم.«

  شاهد توحيدي 
 ش��ايد بت��وان ارائ��ه 
رواي��ت از مص��اف ب��ا 
جماعت تكفيري را، از 
اولويت هاي تاريخ نويسي 
و گزارش نگاري انقاب 
در مقطع حاضر دانست. 
چه اينكه در اين مصاف، 
عده اي از پاك بازترين 
و ايثارگرترين مردمان 
روزگار به كار دفاع از خط مقاومت اند و چشماني اندك 
و قلم هايي محدود مي توانند ماوقع را ببينند و بر كاغذ 
آورند. بي ترديد اين دوره از حيات نظام اسامي و دفاع 
فرامرزي آن از كش��ورهاي منطقه نف��وذ، از قطعات 
شاخص و در كانون بحث و چالش در آينده تاريخ نگاري 
جمهوري اسامي است و در اين ميان وجود گزارشات 
موثق و موسع، مي تواند فرآيند بررسي ها در اين باره را 
تسهيل كند. اثر تاريخي- گزارشي »از حاج ابراهيم تا 
خان طومان« از جمله معدود آثاري است كه تاكنون 
دراين باره به بازار نشر عرضه ش��ده و به چاپ دوم نيز 
رسيده است. سيد عبدالرضا هاشمي ارسنجاني، خالق 
اين اث��ر، در ديباچه كوتاه خويش برآن آورده اس��ت: 
»شايد همه ما، يا لااقل بيشتر مردم ايران تصور كنند، 
امنيتي كه در سايه آن زندگي مي كنيم، يك موهبت 
طبيعي و خدادادي اس��ت، من كه ت��ا چندي پيش 
اينگونه فكر مي كردم. بهتر است بگويم اصاً به آن فكر 
نمي كردم، از بس طبيعي مي نمود، اما امروز نه! امروز 
كه در جمع سربازان و پاسداران مرزهاي كشورم، آن 
هم در ارتفاعات خش��ن و صعب العبور ش��مال غرب 
حضور دارم تازه مي توانم كمي و فقط اندكي از فشار ها، 
س��ختي ها و خون هايي كه براي تأمي��ن امنيت من، 
خانواده ام و ميليون ها ايراني بر زمين ريخته مي شود را 
از نزديك ببينم و احساس كنم. قبل از اين، اصاً تصورم 
نمي كردم حتي چنين جاهايي وجود داش��ته باشد و 
نيروهاي از جان گذشته پاسدار و مرزبان كشورم با تمام 
توان و قدرت، تابستان و زمستان و سرماي كشنده اي 
كه به آن اش��اره خواهم كرد، حضور داش��ته باشند؛ 
جايي كه دشمن تروريست، كه خواهان ناامني ايران 

اسامي است، با هزينه هاي ميلياردي، در 50 متري و 
شايد هم نزديك تر، پشت صخره اي در كمين نشسته 
و به دنبال موقعيتي براي بر زمين انداختن رشيدترين 
سروهاي ايران زمين باشد. از زماني كه به اين ديار قدم 
گذاشته ام، ذهنم درگير شده؛ خدايا! جبهه ها و دفاع 
مقدس هنوز هم زنده اند، ش��هادت، هنوز هم برفراز 
بام هاي ايران زمين، جوانان غي��ور اين مرز و بوم را به 
سوي خود فرا مي خواند، ولي اين بار، غيور مردان اين 
س��رزمين، همچون آرش كمانگير، جان ها را در چله 
كمان گذاش��ته و از مرزهايي كه با خون پاك هزاران 
ش��هيد دفاع مقدس آبياري ش��ده، آن هم جايي كه 
در تيررس هيچ دوربين و رس��انه اي نباشد حراست و 

پاسداري مي كنند«. 
نويس��نده در ادامه ب��ه مجموعه عل��ل و عواملي كه 
تسهيل گر حضور وي در عرصه تاريخ نگاري مقاومت 
بوده اند اش��اره ومس��اعي ايش��ان را مورد تقدير قرار 
مي دهد: »خداي من! ش��كر اين نعم��ت را چگونه به 
جاي آورم؟ خدايا! زبان قاصر و قلم شكسته از بيان اين 
همه ايثار و فداكاري است! بار خدايا! گر چه معترف به 
قصور خويشم، ولي با تمام توان، رسالت ذكر اين مهم 
را بر دوش قلم گذاشته و به ملت خويش خواهم رساند. 
خداوند رحمان و رحيم در قرآن كريم هدايت انسان ها 
را بر خود واجب دانسته و فرموده: » انِّ عَليَنَا للَهُدّي« 
و در اين هدايت خود قطعاً از اسباب، وسايل و دوستان 
خود بهره مي گيرد. حقير نيز اگر نب��ود هدايت ذات 
دوست داشتني حضرت دوست و دوستان بي بديلش؛ 
مرحوم اس��تاد علي صفايي حائري، پ��درم و مرحوم 
سيدابوالقاسم هاشمي ارسنجاني، هرگز لياقت پوشيدن 
لباس پيامبر و خاندان مكرم ايشان صلوات الله عليهم و 
قلم زدن در راه آنها را نمي يافتم. بنده در ابتدا برخود 
لازم مي دانم از محبت  هاي سردار رستميان، فرمانده 
غيور لش��كر25 كربا، اس��تاد فرزانه، حجت  الاسام 
س��يدمجيد پورطباطبايي)حفظه الله( ك��ه از ابتداي 
اين مجموعه قدم به قدم، همراهي ام كرد و از نظرات 
سازنده خود بهره مندم ساخت، همسر صبور و مهربانم 
خانم م. حاصلي ك��ه مدال افتخار ش��هادت پدرش؛ 
شهيد منصور حاصلي را از كودكي، بر سينه دارد و قطعاً 
بي ياري او حسرت موفقيت در تمام عرصه هاي زندگي 
بر دلم مي ماند و تمامي دوستاني كه موجبات هدايت 
و ارش��ادم را فراهم س��اختند، تقدير و تشكر و از ذات 
مهربان حضرت حق )جل و ع��ا( خير دنيا و آخرت و 
علو درجاتشان را مسألت كنم. به اميد روزي كه همگي 
بر سر سفره انوار الهي و دوستان حضرتش، بي حساب 
و كتاب مهمان شويم!«. خدايا! چنان كن سرانجام كار 
كه تو خشنود باشي و ما رستگار!خدايا! اين ناچيز را از 

من بپذير و از تقصيراتم در گذر! آمين 

حاشيه اي بر انتشار اثر تاريخي- 
گزارشي »از حاج ابراهيم تا خان طومان«

 روايتي
 براي آنان كه نديده اند... 
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از  يك�ي  گف�ت  بت�وان  ش�ايد 
ش�اخص ترين محوره�اي م�ورد 
توجه در باره نخست وزيری آيت الله 
مهدوی کن�ی، انديش�ه ها و من�ش 
رياس�ت آن دولت است که احتمالاً 
هضم آن براي نسل هاي دوم و سوم 
انقلاب- که کردار دولتمردان امروز 
را ديده اند، اما سيره دولتمردان صدر 
انقلاب را نديده اند- دشوار باشد. او 
نخس�ت وزيري اين دولت را از سر 
اضطرار مي پذيرد و به محض انتخاب 
رئيس جمهور جديد، به راحتي از آن 
کناره مي گيرد و حتي بعدها در کتاب 
خاطرات خويش نيز اهميتي به اين 
س�مت خويش نمي دهد و خاطرات 
خ�ود را درب�اره آن ذک�ر نمي کند!

تنه�ا جملاتي ک�ه در کت�اب قطور 
خاطرات آي�ت الله مه�دوي درباره 
تص�دي رياس�ت دول�ت وج�ود 
دارد، همي�ن چن�د خ�ط اس�ت: 
»من ن�ه مي خواه�م رئيس جمهور 
بش�وم، نه مي خواهم وکيل بشوم، 
ن�ه مي خواه�م وزي�ر بش�وم، ن�ه 
مي خواه�م نخس�ت وزير بش�وم، 
چون ما اين دوره ها را گذرانده ايم، 
ما وزي�ر بودي�م، نخس�ت وزير هم 
بودي�م، آن وقتي که نخس�ت وزير 
بودي�م، م�زه رياس�ت جمهوري را 
ه�م چش�يديم. بع�د از ش�هادت 
مرح�وم رجاي�ي، نخس�ت وزير به 
جاي رئيس جمه�ور ه�م کار  و هم 
امض�ا مي ک�رد. وظاي�ف رياس�ت 
جمهوري هم با نخس�ت وزير بود.« 


